

التغير في سلطة اتخاذ القرار في الأسرة السعودية دراسة على عينة من الأسر السعودية بمحافظة أمّالج

إعداد الطالب: عبد المعطي سلامة الجهني

إشراف: أ.د. محمد سعيد الغامدي

مستخلص

تهدف هذه الدراسة إلى الكشف عن ملامح التغير في سلطة رب الأسرة، إضافة إلى التعرف على مدى إدراك رب الأسرة لأهمية إشراك جميع أفراد الأسرة في سلطة اتخاذ القرار في الأسرة، كما تسعى هذه الدراسة إلى تحديد أهم العوامل تأثيراً في سلطة اتخاذ القرار الأسري، وتهدف هذه الدراسة على التعرف نمط سلطة رب الأسرة سواء أكان ديمقراطياً، أو متسلطاً، أو متساهلاً. واعتمدت الدراسة على المنهج الوصفي التحليلي، وطبقت على عينة مقدارها (528) مبحوثاً من أرباب الأسر بمحافظة أمّالج سحبت بطريقة العينة العشوائية، واعتمدت الدراسة على الاستبانة والمقابلة المتعمقة والملاحظة المباشرة مع الاستعانة بتطبيق دليل عمل ميداني صمم لخدمة محاور وأهداف الدراسة الحالية وذلك للاستفادة من الأسلوب الكيفي في جمع البيانات التطبيقية إثراء للعمل البحثي. وقد استخدمت الدراسة مجموعة من الاختبارات الإحصائية كمعامل ارتباط سبيرمان، واختبار تحليل التباين في اتجاه واحد، واختبار (T) للفرق بين متوسطين للعينات المستقلة. وقد توصلت الدراسة أن هناك تغيراً قد حدث في سلطة رب الأسرة، حيث بلغ متوسط بعد التغير في سلطة رب الأسرة (3.31) وقيمة الانحراف المعياري بلغت (0.399). فلم تعد السلطة تتمركز في إصدار الأوامر والإجبار واتسمت القرارات التي يتخذها رب الأسرة بالاعتدال ومشاركة أفراد الأسرة، أما عن النظرة إلى المرأة داخل مجتمع الدراسة اتضح أنها تحتل مكانة عالية داخل مجتمع الدراسة، فلها حرية التعبير عن الرأي، ونيل قدر من التعليم، والسماح لها بالعمل. كما أن للزوجة داخل مجتمع الدراسة دوراً مهماً في المشاركة بالقرارات تتعلق بالأبناء والزواج، ومشاركتها في قرارات تتعلق بالتعليم، والعمل، وزواج الأبناء، والأمور الاستهلاكية للأسرة. وأما عن النظرة إلى مكانة الأب فقد توصلت الدراسة إلى أنه على الرغم من تغير سلطة الأب إلا أن الأب ما زال يحتل مكانة عالية بين عائلته، وهو مصدر احترام من الأبناء والزوجة. تبين أن هناك إدراك من أرباب الأسر بمحافظة أمّالج بأهمية إشراك جميع أفراد الأسرة في سلطة اتخاذ القرار الأسري، حيث بلغ المتوسط لبعده أهمية مشاركة الزوجة (3.17)، والانحراف المعياري (0.365). كما بلغ المتوسط لبعده أهمية مشاركة الأبناء (3.29) والانحراف المعياري (0.416) فيما بلغ متوسط أهمية مشاركة البنات (3.35) والانحراف المعياري (0.294). لقد توصلت الدراسة إلى أن تعليم الزوجين والأبناء، والمشاركة في النفقات والاستقلالية المالية للزوجة والأبناء الكبار، واستقلالية الأبناء المتزوجين في مسكن مستقل. والانفتاح على العالم الخارجي، ونمو الوعي الثقافي، والتقارب العائلي، وتفعيل لغة الحوار داخل الأسرة من أهم العوامل التي أدت إلى التغير في سلطة الأب. كما تبين من تصنيف الدراسة لأرباب الأسرة في محافظة أمّالج بأنهم ديمقراطيين داخل أسرهم، وأن هناك علاقة ذات دلالة إحصائية بين نمط سلطة رب الأسرة ومستوى مشاركة الزوجة، ومشاركة الأبناء والبنات تحت مستوى معنوية 5%، كما تبين أن علاقة مشاركة الأبناء أعلى من علاقة مشاركة الزوجة والبنات. كما تبين أن الزوجات أكثر تأثيراً في نمط رب الأسرة نحو الديمقراطية.

Change in Decision-Making Authority in Saudi Family A Study of a Sample of Families in Umlejj Governorate

ABDULMUATI SALAMAH B ALJOHANY

Prof. Mohammed Saeed

Abstract

This study aims to detect the features of changing in the authority of head of family, addition to the identification of the recognize to the head of family to the importance of involving all members of the family in decision-making authority in the family, this study also seeks to identify the most influential factor in the decision-making authority of family, this study aims to identify the pattern of the authority of head of family, whether democratic or authoritarian, or permissive. The study relied on descriptive analytical method, and applied on a sample of (528) researched from heads of families in Umlejj Governorate pulled in a random sample manner, the study relied on the questionnaire and depth interview and direct observation with the use of the application of field working directory designed to serve the axes and objectives of the current study and to take advantage of the qualitative method in the applied data collection to enrich the research work. The study used a set of statistical tests as Spearman correlation factor, and analysis of variance test in one direction, and (T) test for the difference between two averages of independent samples. The study concluded that there is a change has occurred in the authority of head of family, where the average after the change in the authority of head of family (3.31) and standard deviation is (0.399). Authority is no longer centered in the issuance of orders and coercion and the decisions taken by head of family was characterized by moderation and the participation of the members of the family, as for the perception of women within the study population it became clear that it occupies a high position in the study population, she has freedom of expression of opinion, and gain more formal education, and allow to her to work, also the wife in the community study has an important role in decisions participation that related to sons, marriage, and her participation in decisions that related to education, work, marriage of children, and consumer issues for the family. As for the perception of the position of the father, the study was finds that in spite of change in authority of the father but the father still occupies a high position among his family, and he is a source of respect of the children and wife. Found that there is a realization of the heads of families in Umlejj Governorate by the importance of involving of all members of the family in family decision-making authority, where the average importance of participation of the wife (3.17), and standard deviation (0.365), the

average importance of the participation of children (3.29) and standard deviation (0.416) while the average importance of the participation of girls (3.35) and standard deviation (0.294). The study found that the education of the couple and children, participate in the expenses and financial independence for the wife and adults children, the independence of the married children in an independent house, openness on the outside world, the growth of cultural awareness, family closeness, and activate the language of dialogue in the family is the most important factors that led to the change in the authority of the father. As shown by the classification of the study to the heads of families in Umlejj Governorate that they are democrats in their families, and that there was a statistically significant relation between the mode of the authority of the head of the family and the level of participation of the wife, and the participation of sons and daughters under the level of significance 5%, also found that the relationship of the participation of the children is highest than the relationship of the participation of the wife and girls, also found that wives more influential in the pattern of head of the family towards the democracy.